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1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere kønsaspektet i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil De 

gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Europa-Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

Jeg er uddannet økonom. Jeg har i hele mit arbejdsliv – både i den offentlige og den private sektor – arbejdet med 

finansielle emner ud fra flere forskellige perspektiver. Som universitetsunderviser underviste jeg i makroøkonomi 

og anvendt matematik vedrørende de finansielle markeder. Jeg kombinerede min teoretiske viden med praktisk 

erfaring med politikudformning i det portugisiske finansministerium, hvor jeg arbejdede i generaldirektoratet for 

statsfinanser og som rådgiver for statssekretæren for økonomi og finans. Senere blev jeg desuden ansvarlig for den 

økonomiske forvaltning af REFER, en statsejet jernbaneinfrastrukturvirksomhed. Min erfaring som sektionsleder 

for emissioner og markeder i den portugisiske offentlige gældsforvaltningsstyrelse gjorde mig yderst bevidst om 

de tætte sammenhænge mellem offentlige budgetter, stemningen på markederne og finansiel stabilitet. Jeg havde 

blandt andet til opgave at repræsentere gældsforvaltningskontoret i flere EU-udvalg, nemlig Underudvalget for 

EU-Statsobligationsmarkeder og taskforcen for koordinerede foranstaltninger – en ekspertgruppe, der har til 

opgave at drøfte EU's finansieringsinstrumenter til imødegåelse af statsgældskrisen. Disse erfaringer hjalp mig på 

helt afgørende vis til at kunne bestride de udfordrende stillinger som vicefinansminister og finansminister — på et 

tidspunkt, hvor Portugal stod over for en akut økonomisk og monetær krise. I fire et halvt år deltog jeg i alle 

Økofinrådets og Eurogruppens møder og arbejdede tæt sammen med mange EU-institutioner, deriblandt Europa-

Kommissionen. Mine år som medlem af det portugisiske parlament bidrog til yderligere at skærpe mine politiske 

færdigheder. Jeg var som parlamentsmedlem en del af udvalget for europæiske anliggender, hvor jeg arbejdede 

for at sikre fortsatte tætte forbindelser mellem Portugal og EU's organer.   

Jeg kombinerer denne omfattende erfaring fra den offentlige sektor med stor indsigt i, hvordan de finansielle 

markeder fungerer, og hvilke virkninger EU-regler og nationale regler har i praksis – en indsigt, som jeg fik styrket 

yderligere, da jeg arbejdede hos Arrow Global plc, som leverer kreditforvaltningstjenester, og Morgan Stanley, 

som er en verdensomspændende bank. Derudover havde jeg det privilegium at være medlem af Forummet på Højt 

Plan om Kapitalmarkedsunionen, som blev oprettet af Kommissionen i 2019. Vores rapport bidrog – med 

anbefalinger, der fortsat er yderst relevante for gennemførelsen af formand Ursula von der Leyens politiske 

prioriteter – til Kommissionens initiativer til fremme af kapitalmarkedsunionen.  

I de seneste 15 år har jeg været involveret i de meget vigtige forhandlinger og beslutninger, der skal sikre, at vi 

har de rette værktøjer til at forhindre flere kriser på de finansielle markeder og i euroområdet — blandt andet med 

etableringen af bankunionen. At opleve disse kriser og deres efterdønninger, med de negative konsekvenser, de 

har haft for borgernes hverdag og forventninger overalt i EU og for deres tillid til EU-institutionerne, gjorde mig 

endnu mere engageret i det europæiske projekt. Det er nemlig min faste overbevisning, at løsningerne på sådanne 

kriser kun kan findes ved at arbejde sammen til gavn for almenvellet. Jeg går således helhjertet ind for at opbygge 

en Union, som er baseret på principperne om nærhed og proportionalitet og skaber fremskridt på alle områder, 

hvor en fælles indsats giver bedre resultater end håndtering af udfordringer på nationalt plan. Jeg tager derfor det 

ansvar, der er forbundet med at blive medlem af Kommissionen – hvis min udnævnelse bekræftes — yderst 

alvorligt. Det er et enormt ansvar, der knytter sig til denne forpligtelse, idet det er af afgørende betydning at sikre, 
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at alle EU's medlemsstater, borgere og virksomheder forstår og deltager aktivt i indsatsen for at styrke vores 

finansielle formåen med henblik på at mindske uligheder og øge velstanden og derigennem opfylde vores mål om 

at forbedre konkurrenceevnen. 

Hvis jeg bliver udnævnt til kommissær, vil jeg bruge alle disse færdigheder og kompetencer til at udvikle en 

europæisk opsparings- og investeringsunion, som omfatter bank- og kapitalmarkederne, finansiel stabilitet og 

konkurrenceevne, så borgerne får bedre muligheder for at forbedre deres økonomiske situation, private 

investeringer frigøres, og den grønne, den digitale og den sociale omstilling bliver en realitet. Jeg vil også fokusere 

på gennemførelsen og håndhævelsen af lovgivningen om finansielle tjenesteydelser, navnlig reglerne om 

bekæmpelse af økonomisk kriminalitet og styrkede EU-sanktioner, ligesom jeg vil bestræbe mig på, i det omfang 

det er muligt, at forenkle vores regler for at gøre tilværelsen lettere for borgerne og virksomhederne samt arbejde 

videre på alle de områder, der er omfattet af min opgavebeskrivelse.   

Jeg er meget bevidst om, at kvinder stadig er underrepræsenteret på alle niveauer. Jeg er også klar over, at borgere 

– især unge og kvinder – i mange tilfælde ikke besidder de færdigheder, der nødvendige for at kunne at forvalte 

deres økonomi eller navigere i et stadig mere komplekst finansielt økosystem i hastig forandring. Jeg glæder mig 

over Europa-Parlamentets stærke støtte til gennemførelse af kønsmainstreaming og til at sikre, at der tages hensyn 

til de unges interesser på alle politikområder. Jeg vil desuden sikre en ligelig kønsfordeling i mit team. Jeg vil 

gerne — hvis jeg udnævnes — inden for mit ansvarsområde og i overensstemmelse med min opgavebeskrivelse 

fokusere på især finansiel forståelse som et redskab til at tackle begge disse udfordringer. Jeg forpligter mig til at 

gennemføre årlige dialoger med unge mennesker, idet den første ville blive afholdt allerede inden for de første 100 

dage af min embedsperiode. Jeg vil overholde adfærdskodeksen for kommissærer i ånd og bogstav, idet jeg blandt 

andet vil ajourføre min offentligt tilgængelige interesseerklæring i tilfælde af eventuelle ændringer i mine 

interesser. Jeg vil undgå enhver stilling eller situation, der ville kunne så tvivl om min uafhængighed, upartiskhed 

og tilgængelighed i forhold til Kommissionen, og jeg vil underrette Kommissionens formand om enhver situation, 

der ville kunne indebære en interessekonflikt i forbindelse med udøvelsen af mit officielle hverv. Jeg er af den 

faste overbevisning, at ansvarlighed og gennemsigtighed ikke kun er et krav, men en moralsk nødvendighed, som 

jeg vil sætte en ære i at værne om.   

Jeg vil fuldt ud respektere EU-traktaterne og forpligtelsen til altid at handle i Unionens interesse. Jeg føler mig 

dybt beæret over muligheden for igen at kunne tjene offentlighedens interesse. Jeg vil bruge al den erfaring og 

ekspertise, jeg har opnået i mine forskellige roller, til at tjene Unionens interesser — og kun Unionens interesser. 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I 

hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement i og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsmæssige initiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer rede til rettidigt at levere oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Jeg ville, hvis jeg bliver udnævnt, føle mig privilegeret, ydmyg og beæret over at være en del af 

kommissærkollegiet. Som medlem af kommissærkollegiet vil jeg støtte vores fælles politiske dagsorden, og jeg 

vil – altid under overholdelse af Kommissionens kollegialitetsprincip – påtage mig det politiske ansvar for 

aktiviteterne inden for mit ansvarsområde,. Hvis jeg udnævnes, vil jeg udføre mine opgaver i fuldt samarbejde 

med de øvrige medlemmer af Kommissionen i overensstemmelse med arbejdsmetoderne her og med de 

interinstitutionelle afgørelser om flerårig programmering.  

Jeg forpligter mig til at samarbejde med Parlamentet i alle faser af både den politiske beslutningsproces og den 

politiske dialog og til at opretholde et forhold baseret på åbenhed, gennemsigtighed, gensidig tillid, regelmæssig 

rapportering og udveksling af oplysninger, navnlig for at give Parlamentet mulighed for at udøve sin demokratiske 

kontrol effektivt. Hvis jeg bliver udnævnt, vil jeg lytte nøje til, hvad der ligger Europa-Parlamentet på sinde, og 

sammen med kommissærkollegiet arbejde for at imødekomme dets ønsker. Jeg vil først og fremmest arbejde tæt 

sammen med Europa-Parlamentets Økonomi- og Valutaudvalg (ECON-udvalget) som det vigtigste ansvarlige 

udvalg inden for mit arbejdsområde. Jeg vil regelmæssigt briefe dets medlemmer og arbejde sammen med alle 

andre relevante udvalg, som Parlamentet beslutter at udpege som ansvarlige udvalg, samt deltage i de relevante 

forhandlinger på plenarmøderne. 
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Tilsvarende vil mit kabinet og GD FISMA, som er den tjenestegren, jeg vil have ansvaret for, hvis jeg udnævnes, 

samarbejde med Europa-Parlamentet og ECON-udvalget på grundlag af principperne om tillid, gennemsigtighed, 

tovejsinformationsstrømme og gensidig bistand, idet jeg forstår kravet om fuld ansvarlighed over for Europa-

Parlamentet.  

Jeg er meget bevidst om, at kun et effektivt og loyalt samarbejde kan give resultater – både i den politiske dialog 

og i forbindelse med lovgivningsinitiativer. Jeg vil arbejde for at skabe konsensus i overensstemmelse med 

rammeaftalen fra 2010 og den interinstitutionelle aftale fra 2016 om bedre lovgivning. Jeg bakker fuldt og helt op 

om Kommissionens formands hensigt om at styrke det helt særlige forhold mellem Europa-Parlamentet og 

Kommissionen, og jeg er klar til personligt at deltage i vigtige trepartsforhandlinger og fremme aktiv og 

regelmæssig deltagelse i udvalgsmøder, regelmæssige og direkte informationsstrømme med formanden for det 

parlamentariske udvalg, ståen til rådighed for deltagelse i bilaterale møder og direkte kommunikation med 

udvalgsmedlemmer samt hurtig og klar information om og opfølgning på de fremsatte synspunkter.  

Jeg forpligter mig tillige til helt og fuldt at respektere traktaterne, den interinstitutionelle aftale om bedre 

lovgivning og rammeaftalen. Europa-Parlamentet og Rådet er samlovgivere i henhold til EU-traktaterne inden for 

rammerne af den almindelige lovgivningsprocedure, og jeg vil respektere princippet om ligebehandling af de to 

institutioner. Jeg støtter op om kommissionsformand Ursula von der Leyens tilsagn om at ville styrke Europa-

Parlamentets initiativret og Kommissionens forpligtelse til at følge op på Parlamentets beslutninger.   

Spørgsmål fra Økonomi- og Valutaudvalget 

Kapitalmarkedsunionen 

3. Hvad er Deres vision for, hvordan kapitalmarkedsunionen/opsparings- og investeringsunionen kan udvikles? 

Hvilke konkrete skridt vil De tage for at udvikle den, og hvad er tidsplanen? I hvilket omfang vil disse 

foranstaltninger tage hensyn til de specifikke anbefalinger fra Letta-, Noyer- og Draghi-rapporterne?  

En opsparings- og investeringsunion, der omfatter kapitalmarkedsunionen og bankunionen, har på det seneste med 

rette fået stor opmærksomhed og er blandt formandens prioriterede forpligtelser. Det glæder mig, at 

videreudviklingen af EU's kapitalmarkeder nu anerkendes som en nødvendighed og ikke blot som "et plus", 

såfremt vi ønsker at finansiere vores ambitiøse politiske målsætninger såsom den grønne, den digitale og den 

sociale omstilling på en bæredygtig måde. Det politiske momentum bag opsparings- og investeringsunionen, som 

jeg har været vidne til, kan skabe positive forandringer, men kun hvis det omsættes til konkrete politiske tiltag.  

Min vision er klar: Opsparings- og investeringsunionen bør være et centralt instrument til støtte for EU's bredere 

mål om at styrke Unionens bæredygtige konkurrenceevne og lette omstillingen. Opsparings- og 

investeringsunionen vil supplere og fremme andre vigtige EU-initiativer såsom aftalen om ren industri. De 

offentlige myndigheder kan ikke nå målene alene, og alle interessenter, heriblandt interessenter fra erhvervslivet 

og civilsamfundet, skal inddrages og tage medansvar for reformerne. Opbygningen af opsparings- og 

investeringsunionen kræver fremskridt på en række arbejdsområder for at sikre, at alle medlemsstater og alle 

interessenter drager fordel af stærke, integrerede finansielle markeder og veludviklede hjemmemarkeder, således 

at ingen lades i stikken. Uden velfungerende kapitalmarkeder på både EU-plan og nationalt plan kan vi ikke 

opfylde vores investeringsbehov i de kommende år. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg udvikle en opsparings- og investeringsunion, der fremmer 

konkurrenceevnen, velstand og retfærdighed for alle borgere og virksomheder i EU. Vores vigtigste mål bør være, 

at europæisk opsparing kanaliseres så effektivt som muligt til finansiering af produktive og strategiske 

investeringer, så fordelene for borgere og virksomheder maksimeres. Hvis min udnævnelse bekræftes, ønsker jeg 

at opbygge både kapitalmarkedsunionen og bankunionen på en sammenhængende måde, således at opsparings- og 

investeringsunionen kan hjælpe EU med at nå et "vendepunkt", hvorefter højere vækstrater, øget konkurrenceevne 

og større velstand i de private husholdninger kan blive selvforstærkende. Dette vil kræve en fælles vedvarende 

indsats, og der er ingen fast "mållinje".  

Efter min opfattelse vil det være afgørende at integrere bankerne i opsparings- og investeringsunionen, da de spiller 

en central rolle for forbindelsen mellem opsparing og investeringer i Europa. For det første vil bankerne fortsat 

have en vigtig del af borgernes opsparing stående og stille vigtig finansiering til rådighed for de fleste 

virksomheder i Europa. For det andet er stærke europæiske banker, der opererer på tværs af grænserne, nødvendige 

for vigtige kapitalmarkedstjenester såsom notering og handel. For det tredje vil integrerede bankmarkeder også 

bidrage til en mere effektiv kapitalallokering i hele EU's økonomi. Det er min opfattelse, at ambitiøse resultater, 
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når det gælder centrale strukturelle elementer i bankunionen, navnlig den igangværende reform af rammen for 

krisestyring og indskudsforsikring og oprettelsen af en europæisk indskudsforsikringsordning (EDIS), vil bidrage 

til yderligere integration af banksektoren og styrke den finansielle stabilitet. Fremskridt afhænger imidlertid af 

engagement og støtte på højeste politiske niveau i EU fra Europa-Parlamentet og medlemsstaterne. 

Borgerne skal stå i centrum for opsparings- og investeringsunionen. Borgerne kan blive de store vindere i 

opsparings- og investeringsunionen og være afgørende for, at den bliver en succes. De skal høste flere fordele af 

EU's kapital- og bankmarkeder og støttes bedre i opbygningen af husholdningernes velstand. Borgerne bør have 

mulighed for at lade en større del af deres opsparing "arbejde for dem" på kapitalmarkederne og samtidig sikres 

en passende beskyttelse, hvilket vil øge bredden i finansieringen af investeringer i hele EU og tilvejebringe den 

kapital, som EU's virksomheder har akut brug for at kunne konkurrere, innovere og håndtere den grønne, den 

digitale og den sociale omstilling på en bæredygtig måde.  

Da jeg kommer fra et land i udkanten af Unionen, er jeg meget bevidst om, at borgernes og virksomhedernes 

situation og behov, når det gælder opsparing og investeringer, varierer meget i de forskellige medlemsstater. 

Opsparings- og investeringsunionen skal arbejde for alle medlemsstater uanset deres størrelse, niveauet for deres 

kapitalmarkedsudvikling eller deres økonomiske situation. Vi skal fokusere på udviklingen af dybe og integrerede 

kapitalmarkeder på europæisk plan, der bygger på stærke og veludviklede kapitalmarkeder i alle medlemsstater. 

Med henblik herpå skal medlemsstaterne tage fuldt medansvar for opsparings- og investeringsunionen og aktivt 

engagere sig med henblik på at kortlægge, hvad der fungerer godt, og hvad der fungerer mindre godt. Dette vil 

gøre det muligt at indføre bedste praksis på EU-plan og ligeledes støtte udviklingen af det lokale marked. Jeg har 

været involveret i kapitalmarkedsunionsprojektet i lang tid og har en god forståelse af, hvad der fungerer, og hvad 

der ikke gør. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg bygge videre på tidligere bestræbelser og indhøstede 

erfaringer samt navnlig tage hensyn til input fra samtlige interessenter. Jeg har i princippet den opfattelse, at en 

række af opsparings- og investeringsunionens fremmende foranstaltninger kunne være "bundstyrede" 

foranstaltninger og i den forbindelse ledes og gennemføres af medlemsstaterne med støtte og koordinering fra 

Kommissionens side. Deres støtte, ærede medlemmer, vil være afgørende i den henseende.  

Med hensyn til tidsfrister og konkrete skridt vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, inden for de første måneder 

efter min tiltrædelse fremlægge en overordnet tilgang til, hvordan EU, medlemsstaterne og markedsdeltagerne kan 

agere resolut for så vidt angår opsparings- og investeringsunionen. Med dette in mente og i betragtning af det 

politiske momentum, som opsparings- og investeringsunionen i øjeblikket har, mener jeg, at de politiske tiltag bør 

have fokus på et begrænset antal omstillingsforanstaltninger, der kan gennemføres inden for en tidshorisont på fem 

år. Jeg mener også, at dette bør ske med mindre regulering, end vi har set i de seneste år. Initiativer under 

opsparings- og investeringsunionen bør også omfatte forslag med henblik på at forenkle og mindske regelbyrden, 

navnlig for SMV'er. 

I forbindelse med fastlæggelsen af prioriteterne for opsparings- og investeringsunionen ønsker jeg at bygge videre 

på Europa-Parlamentets og Rådets arbejde og på de seneste rapporter fra Enrico Letta og Mario Draghi samt andre 

rapporter, der er udarbejdet på nationalt plan, navnlig Noyer-rapporten, og fremme en tilgang, der omfatter hele 

EU. Med disse input peges der på en række vigtige spørgsmål, herunder behovet for at udvide incitamenterne for 

"business angels" og private/offentlige seedkapitalinvestorer, at øge de europæiske aktiemarkeders 

tiltrækningskraft for børsintroduktioner (IPO) og for virksomheder efter første udbud til offentligheden, at mindske 

den lovgivningsmæssige fragmentering på områder som insolvens, beskatning eller finansiel markedsinfrastruktur, 

at tilskynde til detailinvesteringer, herunder gennem tilbud om langsigtede opsparingsprodukter, at styrke den 

finansielle forståelse, at revidere regelsættet for securitisering eller at gøre fremskridt i retning af et mere 

omfattende og integreret tilsyn. 

Sådanne reformer er uden tvivl nødvendige. Inden jeg beslutter, hvad der skal foreslås, hvis jeg bliver godkendt 

som kommissær, vil jeg imidlertid gerne se nærmere på, hvad de største problemer er, og tale yderligere med 

Europa-Parlamentet, medlemsstaterne og samtlige interessenter for at identificere vores fælles prioriteter. Jeg er 

f.eks. klar over, at Kommissionens tjenestegrene har afholdt en første udveksling af synspunkter med henblik på 

at identificere hindringer for integration af handel og efterhandel og for opskalering af investeringsfonde, der 

investerer i innovative virksomheder og vækstvirksomheder. En undersøgelse, som bør give mere indsigt i disse 

hindringer for konsolidering, forventes afsluttet næste år. Jeg er også klar over, at Kommissionens tjenestegrene i 

oktober iværksatte en offentlig høring om, hvordan securitisering kan fremmes. Også inden for andre områder, 

f.eks. forbedringen af tilsynssystemet på EU-plan, planlægger jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, at foretage en 

grundig høring af og samarbejde med alle interessenter for at vurdere, i hvilket omfang de eksisterende værktøjer 

anvendes effektivt, og om der er behov for mere strukturelle ændringer. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, 

vil alle disse undersøgelser og dialoger skabe et betydningsfuldt grundlag for min indsats i de kommende måneder 
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i tæt samarbejde med andre medlemmer af kommissærkollegiet og for i sidste ende at nå vores fælles målsætning 

om en mere konkurrencedygtig og retfærdig Union. 

4. Hvordan agter De at videreudvikle EU's (efterhandels-) markedsinfrastruktur som et grundlag for yderligere 

markedsintegration? Mener De, at det med den nylige revision af EMIR vil lykkes at bringe clearingvirksomhed 

af derivater denomineret i euro ind i EU's finanscentre? Hvilke skridt vil De tage med henblik på at udforme et 

enkelt og billigt opsparings- og investeringsprodukt i Unionen for at sikre et passende beskyttelsesniveau for 

detailforbrugere og investorer og for at øge deltagelsen på kapitalmarkederne? Hvilke initiativer vil De tage for 

at forbedre den finansielle forståelse? Mener De, at securitiseringsreglerne skal ændres nu, eller når 

kapitalmarkedsunionen er gennemført fuldt ud, og hvordan kan den påvirke den finansielle stabilitet i Unionen? 

Har De planer om at foreslå en lovgivningsmæssig reform med henblik på at tilpasse tilsynsrammen for 

kapitalmarkederne med den fælles tilsynsmekanisme som et eksempel? 

Finansielle markedsinfrastrukturer, herunder dem, der leverer efterhandelstjenester, er afgørende for, at EU's 

kapitalmarkeder kan fungere. De skal være modstandsdygtige, effektive og innovative, hvis vores finansielle 

markeder skal forblive konkurrencedygtige på verdensplan. Desværre er der hindringer for skabelsen af et ægte 

indre marked for efterhandelstjenester i EU. Der er gjort visse fremskridt med at fjerne disse hindringer, men der 

er stadigvæk mange tilbage, hvilket er fremhævet i de seneste rapporter fra højtstående eksperter.   

For nylig afholdt Kommissionens tjenestegrene en udveksling af synspunkter mellem relevante interessenter med 

henblik på at identificere de resterende hindringer for integrationen af handels- og efterhandelstjenester. Endvidere 

forventes en undersøgelse, som bør give mere indsigt, afsluttet næste år. Der arbejdes i øjeblikket på andre 

områder, som er relevante for kapitalmarkedsunionen, herunder selskabsret og insolvensret, og hvis min 

udnævnelse bekræftes, vil jeg navnlig samarbejde med kommissæren med ansvar for demokrati, retlige 

anliggender og retsstatsprincippet for at sikre, at vi alle går i samme retning for at hjælpe virksomhederne og 

udvikle det indre marked på en måde, der på passende vis beskytter forbrugere og detailinvestorer, samtidig med 

at det sikres, at de relevante regler ensartes og støtter konkurrenceevnen. Det er allerede tydeligt for mig, at vi er 

nødt til at arbejde videre på at fjerne barrierer, der udgør en hindring for markedsbaseret integration af markedet 

for efterhandelstjenester.   

Centrale clearingmodparter (CCP'er) spiller en central rolle med hensyn til at styre risici på kapitalmarkederne og 

sikre, at de fungerer godt. CCP'er er derfor nøgleaktører i etableringen af en vellykket kapitalmarkedsunion. Med 

den nylige revision af forordningen om europæisk markedsinfrastruktur, også kendt som EMIR 3, som Europa-

Parlamentet og Rådet nåede til enighed om i februar i år, fastlægges rammerne for at fremme konkurrencedygtige 

og attraktive clearingmarkeder i EU og samtidig sikre finansiel stabilitet.  

Selv om det endelige kompromis, som samlovgiverne nåede frem til vedrørende den aktive konto, er mindre 

ambitiøst end det, Kommissionen foreslog, skaber det en balance mellem et mere virkningsfuldt regulerende 

indgreb og en markedsstyret tilgang. Det er et første skridt i retning af at mindske den overdrevne afhængighed af 

systemisk vigtige tredjelands-CCP'er og afbøde de dermed forbundne risici. Den aktive konto kombineret med 

andre foranstaltninger til forbedring af EU's clearingmarkeders tiltrækningskraft og konkurrenceevne bør 

kickstarte en proces, hvorigennem clearing i EU vil fortsætte med at udvikle sig, og vores finansielle markeders 

overdrevne afhængighed af visse tredjelands-CCP'er vil blive reduceret. EMIR 3 vil give os mulighed for nøje at 

overvåge, i hvilket omfang kombinationen af disse foranstaltninger vil give de ønskede resultater. Jeg vil tilskynde 

markedsdeltagerne til at få mest muligt ud af de muligheder, der er til rådighed, og bidrage til at udvikle et dybt 

og likvidt clearingmarked i EU og afbøde potentielle risici for vores finansielle stabilitet.  

Med hensyn til et enkelt og billigt opsparings- og investeringsprodukt vil jeg gerne understrege behovet for at 

udvikle et ægte indre marked for sådanne produkter ved at lette og fremme detailinvestorers adgang til disse 

produkter. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg samarbejde med alle interessenter om at finde den bedste vej 

frem, som sikrer en passende afvejning af alle de interesser, der står på spil. Et sådant resultat bør sikre, at 

detailinvestorer er i stand til at træffe velinformerede investeringsbeslutninger, er tilstrækkeligt beskyttet og sikres 

retfærdige vilkår, når de investerer i kapitalmarkederne. Kun hvis detailinvestorer kan have tillid til, at markederne 

giver dem et rimeligt afkast og opfylder deres præferencer med hensyn til at støtte f.eks. bæredygtige projekter, 

vil de føle sig tilskyndet til at investere mere. Desuden vil det være af afgørende betydning at forbedre niveauet 

for finansielle og digitale færdigheder, hvilket vil gøre det muligt for detailinvestorer at træffe informerede 

beslutninger og undgå økonomisk svig og svindel. Med hensyn til disse emner vil jeg også henvise de ærede 

medlemmer til mit svar på spørgsmål nr. 8. 
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Securitisering er utvivlsomt vigtig, men det er af afgørende betydning at forstå problemerne på dette marked, inden 

det drøftes, hvordan de skal løses. Derfor finder jeg det positivt, at Kommissionens tjenestegrene har iværksat en 

målrettet offentlig høring om securitisering. På grundlag af høringsresultaterne vil jeg, hvis min udnævnelse 

bekræftes, være i stand til at drage en konklusion med hensyn til den bedste fremgangsmåde, både med hensyn til 

tidsplanen for og indholdet af et eventuelt forslag. Hvis alt tyder på, at der er behov for øjeblikkelig handling, vil 

vi være nødt til at handle. Selvfølgelig skal vi sørge for, at ingen af vores handlinger — eller manglen herpå — 

bringer den finansielle stabilitet i fare.   

Forskelle i regulering og tilsyn hæmmer udviklingen af integrerede kapitalmarkeder og øger dermed 

omkostningerne og mindsker konkurrenceevnen. Mange af disse forskelle kan også være skadelige for investorer, 

som kan stå over for forskellige beskyttelsesniveauer i medlemsstaterne. Et forbedret tilsynssystem på EU-plan 

kan være en vigtig drivkraft, når det gælder om at realisere vores kapitalmarkeders fulde potentiale, ved at mindske 

ineffektivitet, opnå stordriftsfordele og skabe tillid til, at markederne fungerer. Det vil bidrage til at mindske 

regelbyrden. Der er forskellige måder at forbedre tilsynet på. En af måderne er et fælles tilsyn på EU-plan, hvor 

en fælles tilsynsmyndighed fører tilsyn med visse markedsaktører (såsom den fælles tilsynsmekanisme inden for 

bankvirksomhed) på tværs af forskellige medlemsstater. En anden måde er at sikre, at de nationale 

tilsynsmyndigheder, der arbejder side om side, er bedre afstemt med hensyn til deres tilgange og resultater og 

dermed i fællesskab leverer et ensartet tilsyn. Hvis min udnævnelse bekræftes, planlægger jeg at foretage en 

grundig høring af og samarbejde med alle interessenter om behovet for at forbedre tilsynsordningerne i EU. På 

grundlag af deres input vil mulighederne for at forbedre tilsynssystemet blive vurderet, og der vil blive foreslået 

en passende vej frem. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg regne med Europa-Parlamentets og 

medlemsstaternes støtte i denne proces. 

Bankunionen 

5. Hvordan agter De at prioritere fuldførelsen af bankunionen? Hvad vil især være Deres vej frem for at oprette 

en EDIS med tanke på parametrene i Deres opgavebeskrivelse? Hvordan agter De at behandle spørgsmålet om 

bankkonsolidering på EU-plan? Er De fast besluttet på at gennemføre Basel III-standarderne fuldt ud uden 

yderligere forsinkelse? 

Finansiel stabilitet er en forudsætning for bæredygtig vækst og konkurrenceevne, men er ikke i sig selv 

tilstrækkelig. Som Portugals finansminister var jeg involveret i håndteringen af flere bankers sammenbrud efter 

den globale finanskrise i 2008/2009. Under den efterfølgende økonomiske krise mistede mange mennesker deres 

job og deres boliger, og mange virksomheder havde problemer og lukkede. Denne erfaring lærte mig, at det er 

afgørende at sikre finansiel stabilitet og beskyttelse af indskydere for at beskytte husholdningernes og 

virksomhedernes velfærd. De elementer i bankunionen, der allerede er indført, har i høj grad bidraget til at sikre 

banksektorens modstandsdygtighed. Dette blev tydeligt illustreret i foråret 2023, hvor en række amerikanske 

regionale banker krakkede, og Credit Suisse var kriseramt, mens EU-bankerne klarede sig igennem de dermed 

forbundne økonomiske chok og risikoen for finansiel afsmitning.  

Indtil videre har der i forbindelse med udviklingen af bankunionen primært været fokus på regelsæt og institutionel 

arkitektur. Hvis min udnævnelse bekræftes, ønsker jeg at give borgere og virksomheder en mere central rolle. Jeg 

vil gerne fokusere min indsats på det, som bankunionen kan tilbyde dem, for eksempel skal indskudsbeskyttelsen 

være robust, således at virksomheder og iværksættere kan udvikle deres projekter og skabe økonomisk vækst. 

Bankunionen bør også resultere i, at bankerne leverer bedre og billigere finansielle tjenesteydelser baseret på 

effektiv konkurrence på tværs af grænserne. Opsparinger bør udnyttes mest produktivt i EU, og virksomhedernes 

investeringer bør støttes af bankerne. Disse skal være de endelige mål for bankunionen og den bredere europæiske 

opsparings- og investeringsunion. I den forbindelse kan yderligere konsolidering sætte bankerne i stand til at 

udvikle mere effektive forretningsmodeller, være mere innovative, investere mere i informationsteknologi (IT), 

vokse i det indre marked, konkurrere internationalt og blive mere modstandsdygtige over for chok gennem 

diversificering. De mange forskellige bankforretningsmodeller ligger mig også på sinde. 

For at videreudvikle bankunionen vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, opstille følgende prioriteter: 

For det første vil jeg arbejde på at bevare vores effektive tilsynsramme. Al min tidligere erhvervserfaring fortæller 

mig, hvor vigtigt det er at have en forsvarlig og robust tilsynsramme. Gennemførelsen af bankpakken, hvorved de 

sidste elementer af Basel III-standarderne blev implementeret i EU's lovgivning, vil være mit udgangspunkt. EU's 

politiske linje er at anvende de internationalt vedtagne standarder på alle EU's 4 500 banker og ikke kun på de 

store internationalt aktive banker, som det er tilfældet i andre jurisdiktioner. Vi giver bankerne rigelig tid til at 

tilpasse sig de nye regler. Lad mig sige det helt klart, vi skal gennemføre reglerne, ikke rulle dem tilbage. Men vi 
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skal også være opmærksomme på den internationale konkurrenceevne og de mulige konsekvenser af forsinkelser 

og forskelle i gennemførelse af standarder i andre vigtige jurisdiktioner. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, 

vil jeg opfordre vores internationale partnere til hurtigst muligt at gennemføre de aftalte Baselreformer for at sikre 

lige vilkår. Og efter 15 års omfattende bankreformer mener jeg, at vi bør holde en pause, så rammerne kan få tid 

til at falde på plads, selv om der stadig kan opstå behov for målrettede tilpasninger af rammerne i fremtiden.  

For det andet vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, arbejde på at skabe et kompromis om rammen for 

krisestyring og indskudsforsikring, som vil føre til reelle fremskridt i håndteringen af banksammenbrud og sikre 

finansiel stabilitet. En stærkere ramme for krisestyring og indskudsforsikring bør give myndighederne passende 

værktøjer til at håndtere nødlidende banker uanset størrelse og forretningsmodel og dermed bevare deres værdi i 

stedet for at ødelægge den. Det er min opfattelse, at forhandlingerne om rammen for krisestyring og 

indskudsforsikring bør indledes hurtigst muligt, og hvis jeg bliver godkendt som kommissær, forpligter jeg mig til 

at gøre en indsats for at finde kompromiser mellem Europa-Parlamentets og Rådets holdninger, som fører til 

forbedringer af den nuværende ramme og styrker den finansielle stabilitet.  

For det tredje vil jeg arbejde på at vise en vej frem for den europæiske indskudsforsikringsordning (EDIS) for at 

sikre, at alle indskydere beskyttes på lige fod, uanset hvor de befinder sig i bankunionen, og som vil imødegå 

risikoen for, at lokale banksammenbrud kan få afsmittende virkninger på andre banker og andre lande. Jeg ønsker 

at arbejde hen imod en løsning, som både Europa-Parlamentet og Rådet kan støtte, og her kan Parlamentet være 

til stor hjælp. ECON-udvalget vedtog en interessant betænkning ved udgangen af den foregående valgperiode, 

hvori der identificeres elementer, som kan skabe grundlag for et kompromis. Da drøftelserne om EDIS har været 

fastlåst i næsten et årti, bør vi også være åbne over for forskellige muligheder for at nå til enighed. Det er afgørende, 

at alle parter er villige, og hvis jeg bliver godkendt som kommissær, er jeg rede til at fremme en aftale.   

For det fjerde vil jeg undersøge, hvordan man kan se på andre relevante aspekter, der er identificeret i løbet af de 

seneste år. Vi er nødt til at overveje, hvordan det sikres, at lokale bankdatterselskaber i en krisesituation får støtte 

fra deres moderselskab, som er beliggende i en anden medlemsstat. Og vi er nødt til at undersøge hindringerne for 

grænseoverskridende udveksling af banktjenesteydelser i det indre marked. Det er ikke en nemme spørgsmål. Men 

de er vigtige for at sikre, at bankunionen virkelig gavner borgere og virksomheder i EU og effektivt bidrager til at 

gennemføre vores opsparings- og investeringsunion.  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg regne med Europa-Parlamentets støtte i disse bestræbelser. I sin 

årsberetning om bankunionen for 2023 beskrev Parlamentet bankunionen som et væsentligt supplement til Den 

Økonomiske og Monetære Union og det indre marked. Det understregede en integreret bankunions potentiale med 

hensyn til at forbedre konkurrencen og forbrugernes valgmuligheder inden for detailbanktjenester, herunder 

gennem forbedrede muligheder for grænseoverskridende banktjenesteydelser. Desuden fremhævede det fordelene 

ved en diversificeret og konkurrencedygtig banksektor i EU. Jeg tilslutter mig fuldt ud disse synspunkter. 

EU må ikke forsinke indsatsen yderligere, eftersom konkurrenceforskellen i forhold til andre jurisdiktioner, f.eks. 

USA, fortsætter med at vokse. Tiden er nu inde til at gøre fremskridt med hensyn til rammen for krisestyring og 

indskudsforsikring, den europæiske indskudsforsikringsordning og alle andre projekter, som er nødvendige for at 

videreudvikle bankunionen. 

6. Skyggefinansieringsstrukturer, der i øjeblikket falder uden for reguleringsområdet, kan give anledning til 

problemer, navnlig med hensyn til makroprudentielle aspekter. Hvad er Deres holdning til koblingen mellem 

finansielle institutioner, der ikke er banker, og det traditionelle banksystem og potentielle initiativer i denne 

henseende? 

Finansielle institutioner, der ikke er banker, såsom porteføljeadministrationsselskaber, investeringsfonde, 

investeringsselskaber, pensionsfonde, forsikringsselskaber og i mindre grad uregulerede enheder såsom 

familieforetagender, statsejede investeringsfonde, finansieringsselskaber og nationale pensionsfonde, er en vigtig 

finansieringskilde for virksomheder, banker og regeringer og er veletablerede udbydere af finansielle 

tjenesteydelser i Den Europæiske Union og resten af verden. De er afgørende for EU's svar på udfordringen med: 

1) at tiltrække privat kapital til finansiering af vores politiske prioriteter og den digitale, den grønne og den sociale 

omstilling og innovative projekter som understreget i nylige rapporter fra højtstående eksperter og 2) levere 

finansielle tjenesteydelser til EU's økonomi og til resten af verden.  

Kommissionens forum på højt plan om kapitalmarkedsunionen, hvor jeg fungerede som medformand for 

indsatsområdet vedrørende detaildeltagelse, påpegede i 2020, at et centralt mål for kapitalmarkedsunionen er at 

fremme økonomisk konkurrenceevne og vækst ved at tilvejebringe mere forskelligartede kilder til finansiering af 
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innovation og dermed øge produktiviteten. Finansielle institutioner, der ikke er banker, er en kilde til finansiel 

mangfoldighed, da de hovedsagelig finansierer sig selv og investerer via kapitalmarkederne og også er en vigtig 

kilde til investeringer og finansiering for banker og andre private og offentlige sektorer.  

I de seneste år er ikke-banksektorerne vokset mere end banksektoren, når det gælder de samlede finansielle aktiver. 

Jeg er helt bevidst om, at der som følge af stressbegivenheder i de seneste år, såsom likviditetskrisen under covid-

19-pandemien, Archegos-finansskandalen eller krisen med passivbaserede investeringsfonde, er opstået 

bekymring i de internationale politiske drøftelser for den finansielle stabilitet for så vidt angår finansielle 

institutioner, der ikke er banker, hvilket har givet anledning til initiativer i en række jurisdiktioner uden for EU, i 

EU-jurisdiktioner samt internationale organisationer. Potentielle sårbarheder vedrører beredskabet over for 

likviditetschok, opbygningen af overdreven gearing, navnlig via finansiel låntagning og derivater, og de ukendte 

virkninger af voksende forbindelser mellem disse enheder og det traditionelle banksystem. 

Jeg mener, at modstandsdygtigheden hos finansielle institutioner, der ikke er banker, er en forudsætning for, at de 

kan bidrage effektivt til en vellykket opsparings- og investeringsunion, hvilket er en central prioritet for 

Kommissionen i overensstemmelse med de politiske retningslinjer. Jeg glæder mig derfor over, at Europa-

Parlamentet i sin årsberetning om bankunionen fra 2023 også anerkendte behovet for at øge modstandsdygtigheden 

hos finansielle institutioner, der ikke er banker. I årsberetningen fremhævedes endvidere vigtigheden af at udvikle 

regulerings- og tilsynsværktøjer til forebyggelse af en likviditetskrise og risiciene som følge af den indbyrdes 

forbundethed mellem banker og finansielle institutioner, der ikke er banker. Finansielle institutioner, der ikke er 

banker, og som reguleres på EU-plan, er underlagt solide reguleringsordninger, navnlig direktivet om markeder 

for finansielle instrumenter, UCITS-direktivet, direktivet om forvaltere af alternative investeringsfonde, 

forordningen om europæisk markedsinfrastruktur og Solvens II, som alle for nylig er blevet ændret. Disse enheder 

opererer inden for Det Europæiske Finanstilsynssystem, som også overvåger risici for den finansielle stabilitet via 

de europæiske tilsynsmyndigheder, Det Europæiske Udvalg for Systemiske Risici (ESRB) og de nationale 

kompetente myndigheder. Det er derfor værd at bemærke, at Kommissionens tjenestegrene for nylig har iværksat 

en målrettet høring, der på grundlag af disse resultater indsamler dokumentation om, hvorvidt de eksisterende 

makroprudentielle politikker er tilstrækkelige til at imødegå systemiske risici som følge af aktiviteter i finansielle 

institutioner, der ikke er banker. Jeg forventer også, at den kaster lys over områder, der stort set ikke er berørt af 

tidligere lovgivningsmæssige foranstaltninger, herunder finansielle institutioner, der ikke er banker, og som i 

øjeblikket ligger uden for EU's reguleringsområde, og dermed skaber større klarhed om, hvorvidt der er behov for 

yderligere tiltag. Resultaterne af høringen vil også bidrage til at vurdere mulighederne for bedre tilsyn med 

likviditetsrisici i pengemarkedsforeninger.  

Finansielle forbindelser mellem banker og finansielle institutioner, der ikke er banker, den såkaldte "indbyrdes 

forbundethed", er også et vigtigt emne, der skal tages i betragtning, og jeg glæder mig over, at Europa-Parlamentets 

årsberetning om bankunionen fra 2023 har henledt politisk opmærksomhed på spørgsmålet. Jeg mener, at det er 

vigtigt at overvåge disse eksponeringer - hvilket ECB-SSM allerede gør - og modvirke overdreven risikotagning, 

navnlig i kombination med utilstrækkelig risikostyring. Takket være Parlamentets støtte har Unionen for nylig 

gennem bankpakken fra 2024 (kapitalkravsforordning 3) skærpet de krav i henhold til rammerne for store 

eksponeringer, som bankerne skal overholde i forbindelse med deres eksponeringer mod visse finansielle 

institutioner, der ikke er banker. Med henblik herpå foreskriver bankpakken, at bankernes samlede eksponering 

mod sektoren for finansielle institutioner, der ikke er banker, skal offentliggøres, primært med fokus på 

eksponering mod enheder, der ikke er banker, uden for EU's lovgivningsmæssige rammer og på specifikke 

regulerede enheder såsom pengemarkedsforeninger eller stærkt gearede alternative investeringsfonde. Den giver 

også Den Europæiske Banktilsynsmyndighed mandat til at revidere eksisterende retningslinjer for finansielle 

institutioner, der ikke er banker, og forelægge en rapport om deres bidrag til kapitalmarkedsunionen og om 

bankernes eksponeringer mod disse enheder. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg yderligere undersøge, hvordan man kan sikre 

modstandsdygtigheden hos finansielle institutioner, der ikke er banker, under hensyntagen til de risici, de udgør, 

men også til deres bidrag til opsparings- og investeringsunionen og dermed til vores økonomis konkurrenceevne. 

Jeg vil desuden fortsat samarbejde med europæiske interessenter og internationale partnere, navnlig via Rådet for 

Finansiel Stabilitet, for at overvåge den seneste udvikling, vurdere nye risici og sårbarheder, opfylde G20- og G7-

tilsagnene om reformer med hensyn til finansielle institutioner, der ikke er banker, og så vidt muligt sikre en 

koordineret og veludformet reaktion på disse bankers sårbarheder og undgå regelarbitrage i nutidens integrerede 

globale finansielle system. 
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Bæredygtig finansiering 

7. Hvilke yderligere skridt er nødvendige for at sikre, at Unionen forbliver førende på verdensplan inden for 

bæredygtig finansiering, at der frigøres kapital til investering i den digitale og grønne omstilling, og at rammen 

for bæredygtig finansiering styrkes? Hvordan planlægger De at arbejde hen imod et internationalt udgangspunkt 

for bæredygtig finansiering for at øge interoperabiliteten og effektiviteten af standarder for bæredygtig 

finansiering på tværs af jurisdiktioner? Hvordan agter De at forenkle og forbedre anvendeligheden af rammen for 

bæredygtig finansiering – herunder mindske den administrative byrde og rapporteringsbyrden – samt at strømline 

rammen og samtidig levere de nødvendige ambitiøse resultater? Mener De, at den nuværende forordning om 

oplysninger om bæredygtig finansiering (SFDR) hjælper detailinvestorer med at vurdere bæredygtighedsrisici og 

træffe informerede investeringsbeslutninger, og mener De, at investeringsprodukter, der markedsføres som 

bæredygtige, bør overholde minimumskriterier for bæredygtighed? 

Som anført i min opgavebeskrivelse fra kommissionsformand Ursula von der Leyen er vi nødt til at udvikle den 

bæredygtige finansiering, navnlig med henblik på omstilling og modstandsdygtighed over for klimaændringer, og 

sikre, at EU forbliver en global leder på dette område. 

EU's ramme for bæredygtig finansiering er nu stort set på plads. Da der er behov for handling, er værktøjskassen 

blevet udviklet på relativt kort tid siden 2018. De første tegn er generelt opmuntrende. Vi kan se, at grønne 

investeringer vokser støt. Det står også klart, at denne nye ramme og rapporteringskravene medfører nye 

omkostninger på kort sigt, og at investeringerne måske ikke altid giver umiddelbare afkast. Omkostningerne ved 

ikke at handle på klimaudfordringen bliver dog stadig mere synlige. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg bygge videre på den eksisterende ramme og arbejde på at 

strømline kravene med henblik på at lette unødvendige byrder uden at gå på kompromis med vores fælles mål i 

den europæiske grønne pagt. På nuværende tidspunkt er jeg klar over, at vi ikke har brug for væsentlige nye krav 

eller bestemmelser, men vi kan være nødt til at tilpasse dem, der allerede eksisterer, og finjustere disse krav og 

bestemmelser for at gøre dem egnede til formålet. Der bør også foretages målrettede revisioner for at forenkle og 

lette anvendelsen af rammen. Og det er af afgørende betydning fortsat at samarbejde med interessenterne i deres 

gennemførelsesbestræbelser. Værktøjskassen skal stadig gøres enklere og mere afpasset i forhold til mindre 

markedsaktører, herunder med hensyn til de indirekte virkninger af større aktørers forpligtelser, og den skal gøre 

det lettere at øge omstillingsfinansieringen for alle enheder, uanset deres udgangspunkt, og under hensyntagen til, 

at mange mindre, men betydelige skridt i retning af målene for bæredygtighed, er bedre end ingenting. Hvis min 

udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde på at forbedre den overordnede anvendelighed af rammen, mindske de 

administrative byrder for virksomhederne og strømline rammen for at gøre den mere anvendelig for en bredere 

vifte af aktører, herunder SMV'er, uden at underminere de centrale mål og uden at give anledning til grønvaskning. 

Jeg vil arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for ren, retfærdig og konkurrencedygtig 

omstilling, kommissæren med ansvar for økonomi og produktivitet, gennemførelse og forenkling, kommissæren 

med ansvar for miljø, vandresiliens og en konkurrencedygtig cirkulær økonomi og kommissæren med ansvar for 

klima, nettonul og ren vækst for yderligere at opfylde disse prioriteter.  

Vi skal fortsat yde gennemførelsesvejledning, navnlig om de europæiske standarder for 

bæredygtighedsrapportering, klassificeringssystemet og den europæiske standard for grønne obligationer. Vi er 

nødt til at sikre, at kravene til virksomhederne om offentliggørelse og omstillingsplanlægning er sammenhængende 

inden for hele rammen. Der bør også udvikles specifikke løsninger for bedre at imødekomme behovene hos små 

og mellemstore virksomheder og eventuelt små midcapselskaber, herunder udvikling af enkle og tilgængelige 

rapporteringsstandarder. Vi bør lytte til tilbagemeldingerne om de udfordringer, der er rapporteret i de første år af 

gennemførelsen, og foretage de nødvendige tilpasninger af hele rammen i overensstemmelse med en 

sammenhængende og helhedsorienteret tilgang. Vi har allerede iværksat en offentlig høring om forordningen om 

oplysninger om bæredygtig finansiering, og på grundlag af denne feedback vil vi vurdere den korrekte 

fremgangsmåde. Vi bør også revidere de delegerede retsakter om EU-klassificeringssystemet, således at flere 

økonomiske aktiviteter er omfattet, gøre det lettere at anvende eksisterende kriterier såsom princippet om ikke at 

gøre væsentlig skade og sikre, at omstillingsaktiviteterne fortsat indgår et troværdigt omstillingsforløb, der er 

foreneligt med en klimaneutral økonomi, og at klassificeringsoplysningerne er omkostningseffektive. Endelig bør 

vi yderligere lette datastrømme og maskinlæsbarhed og til dette formål gøre fuld brug af det fælles europæiske 

adgangspunkt.  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg fortsætte arbejdet med forordningen om oplysninger om bæredygtig 

finansiering for at bekæmpe grønvaskning mere effektivt og sætte slutinvestorerne i stand til lettere at forstå 

bæredygtighedsaspekterne af de finansielle produkter, de overvejer at købe. Med henblik herpå bør vi for det første 
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overveje ændringer af de miljømæssige, sociale og ledelsesmæssige oplysninger vedrørende finansielle produkter 

for at forbedre sammenligneligheden og pålideligheden. Investorerne skal modtage solide, meningsfulde og 

letforståelige oplysninger, så potentielt vildledende anprisninger eller komplekse processer undgås. Oplysningerne 

i henhold til forordningen om oplysninger om bæredygtig finansiering skal også være i overensstemmelse med de 

øvrige oplysninger under den bredere ramme for bæredygtig finansiering. Dette vil gavne både detailinvestorer og 

produktproducenter. For det andet skal vi vurdere gennemførligheden af et bæredygtighedsrelateret 

kategoriseringssystem for finansielle produkter. Det nuværende misbrug af rammen som 

pseudomærkningsordning indebærer risici for grønvaskning og for beskyttelsen af investorer og giver ikke en 

nøjagtig kategorisering af produkter. Et enkelt kategoriseringssystem baseret på klare mål og solide kriterier vil 

kunne fremme investorernes forståelse og forhindre vildledende ESG-anprisninger. Alle disse skridt vil bidrage til 

at tiltrække nye investorer, der er interesserede i omkostningseffektive grønne produkter, og mobilisere langsigtede 

opsparinger, der rykkes over i grønne investeringer, som led i en dybere og mere integreret opsparings- og 

investeringsunion. 

Men vi må også huske på, at klimaændringer og miljøforringelse er en global udfordring. Hvis jeg bliver godkendt 

som kommissær, vil jeg fortsætte arbejdet i internationale fora og med partnerjurisdiktioner for at fremme 

interoperabiliteten mellem vores rammer. Mere interoperabilitet — navnlig med hensyn til klassificerings- og 

bæredygtighedsoplysninger — vil bidrage til at udvikle grænseoverskridende kapitalmarkeder med lige vilkår for 

EU-virksomheder. EU-klassificeringssystemet har inspireret lignende rammer i bl.a. Sydafrika, Colombia, 

Singapore og Mexico. Med hensyn til omstillingsfinansiering bør vi fortsat udvikle de nødvendige principper og 

værktøjer til at tilpasse de finansielle aktiviteter til klima- og bæredygtighedsmålene i overensstemmelse med EU's 

principper og regler. Dette vil igen bidrage til at bevare lige vilkår og konkurrenceevnen for EU's erhvervsdrivende 

og samtidig øge de globale klima- og miljøambitioner. Med hensyn til oplysninger bør vi fortsat gå foran med et 

godt eksempel. EU's tilgang til rapportering, herunder dobbelt væsentlighed, har inspireret jurisdiktioner som 

Schweiz og Kina. Flere lande (f.eks. Japan og Det Forenede Kongerige) integrerer også ESG-faktorer i 

investeringsbeslutninger. Endelig bør Kommissionen fortsat bygge videre på den meget høje grad af 

interoperabilitet, der allerede er opnået mellem EU's og de globale rapporteringsstandarder, for at mindske 

potentielle byrder for EU-virksomheder. 

Spørgsmål fra Udvalget om det Indre Marked og Forbrugerbeskyttelse 

8. I den opgavebeskrivelse, De har fået, anmodede formanden for Europa-Kommissionen Dem om at sikre, at EU-

reglerne sikrer et passende beskyttelsesniveau for forbrugere og detailinvestorer, som sætter dem i stand til at 

træffe informerede beslutninger og øge deres deltagelse på kapitalmarkederne på mere retfærdige vilkår, navnlig 

i lyset af udbredelsen af kunstig intelligens i den finansielle sektor. Hvilke konkrete foranstaltninger, herunder 

lovgivningsmæssige foranstaltninger, vil De træffe for at nå ovennævnte mål? For at understøtte dette opfordres 

De til at arbejde på en strategi for finansiel forståelse. Hvad er Deres plan og de foranstaltninger, De agter at 

træffe for at udvikle denne strategi? 

Detailinvestorer skal være i stand til at træffe velinformerede investeringsbeslutninger, være tilstrækkeligt 

beskyttet og kunne deltage på retfærdige vilkår, når de investerer. Jeg mener, at disse er afgørende forudsætninger 

for at øge detaildeltagelsen på kapitalmarkederne. Kun hvis detailinvestorer føler, at de kan have tillid til, at 

markederne giver dem et rimeligt afkast og opfylder deres investeringspræferencer, vil de blive tilskyndet til at 

investere mere. Øget detaildeltagelse vil også hjælpe EU's økonomi. Midlerne kan kanaliseres over i investeringer 

for at sikre, at vi kan opfylde vores økonomiske mål, såsom finansiering af innovation, nystartede virksomheder 

og den digitale, den sociale og den grønne omstilling.  

For at nå ovennævnte mål vil det være af afgørende betydning at prioritere en hurtig aftale og gennemførelsen af 

Kommissionens strategi for detailinvesteringer i overensstemmelse med ovennævnte mål. Uanset det endelige 

resultat er det imidlertid klart, at foranstaltningerne i strategien for detailinvesteringer sandsynligvis ikke vil være 

tilstrækkelige til at skabe et grundlæggende skift i detailinvestorernes holdning til investering. Vi er nødt til at gøre 

mere. 

Fremadrettet og med udgangspunkt i høringer og de erfaringer, jeg har indhøstet som medformand for 

ekspertgruppen på højt plan vedrørende detaildeltagelse i kapitalmarkedsunionen, agter jeg, hvis jeg bliver 

godkendt som kommissær, at udvide fokus og undersøge, hvordan der kan udvikles et ægte indre marked for enkle, 

billige investerings- og opsparingsprodukter med henblik på at sikre flere valgmuligheder, lavere priser og bedre 

adgang til sådanne produkter. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg foretage en omhyggelig vurdering af, om 

der er et effektivt og velfungerende indre marked for sådanne produkter, og hvordan og i hvilket omfang forskellige 

investeringsmetoder kan tiltrække nye investorer, herunder gennem anvendelse af lettilgængelige digitale 
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værktøjer, og om der er de rette betingelser for, at EU-virksomheder kan nå en vis størrelse og tilbyde 

omkostningseffektive og gennemsigtige grænseoverskridende produkter med et godt afkast, hvilket også sikrer, at 

detailinvestorer er tilstrækkeligt informeret. Vi har set eksempler i en række medlemsstater, der med succes har 

oprettet investerings- og opsparingskonti, der giver skatteincitamenter og tilskynder til detailinvesteringer. Jeg vil 

gerne se nærmere på, hvordan disse ordninger fungerede, og hvad der gjorde dem til en succes. Enhver indsats i 

denne retning vil kræve en samlet indsats på både EU-plan og nationalt plan. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil 

jeg arbejde tæt sammen med andre medlemmer af kommissærkollegiet, navnlig kommissæren med ansvar for 

demokrati, retlige anliggender og retsstatsprincippet, og samtlige interessenter for at forfølge disse mål.  

Kunstig intelligens (AI) kan hjælpe forbrugere og detailinvestorer med at træffe mere informerede beslutninger 

gennem hurtig behandling af data og individualiseret vejledning på en mere tilgængelig måde og ved at tilbyde 

produkter og tjenester, der er bedre tilpasset de enkelte forbrugeres behov. Dette kan øge adgangen til 

kapitalmarkederne. Med muligheder opstår der naturligvis risici, hvorfor en rettidig gennemførelse af AI-

forordningen vil være vigtig for at sikre tillid. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde tæt sammen med 

den ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati for at sikre, at 

anvendelsen af AI-forordningen integreres gnidningsløst og effektivt i det eksisterende finansielle tilsyn. 

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg også fortsætte det vigtige arbejde med at fremme finansiel 

forståelse, som er blevet udført af den afgående Kommission. Jeg vil som krævet i opgavebeskrivelsen foreslå en 

særlig strategi. Finansiel forståelse er en vigtig livsfærdighed, som bør udvikles tidligt i livet, da den kan give folk 

langt bedre muligheder for at træffe informerede beslutninger om deres økonomi og planlægge for fremtiden. I 

betragtning af den stigende onlinesvindel er det nødvendigt, at forbrugere af finansielle tjenesteydelser mere end 

nogensinde før er bevidste om og forberedt på cybersvindel. Desværre er niveauet af finansielle og digitale 

færdigheder i EU stadig for lavt, og resultaterne af en Eurobarometerundersøgelse fra juli 2023 viser, at kun 18 % 

af EU-borgerne har et højt niveau af finansiel forståelse. Graden af finansiel forståelse varierer også betydeligt 

mellem medlemsstaterne og mellem forskellige grupper i medlemsstaterne og påvirker især kvinder, unge og ældre 

med svagere læse- og skrivefærdigheder. En lav grad af finansiel forståelse påvirker den enkeltes personlige og 

finansielle velfærd, husholdningerne og samfundet mere generelt. 

Jeg vil skulle vurdere og identificere de resterende flaskehalse, der hindrer den fulde virkning af det gode arbejde, 

der hidtil er udført, rådføre mig om og overveje den rette vej frem. Det vil i forbindelse med enhver strategi bestemt 

blive undersøgt, hvordan man kan støtte og øge udvekslingen af bedste praksis mellem medlemsstaterne og give 

yderligere vejledning i gennemførelsen af de eksisterende rammer for finansiel kompetence. Jeg er meget bevidst 

om Kommissionens kompetence på dette område og vil nøje overveje de politiske løsningsmodeller i samråd med 

interessenter på tværs af flere sektorer og i samarbejde med andre medlemmer af kommissærkollegiet for at sikre 

egnede foranstaltninger. Jeg regner med Europa-Parlamentets støtte i denne henseende, da finansiel forståelse klart 

er et område, hvor vi alle er nødt til at arbejde sammen på en konsekvent og virkningsfuld måde.  

Endelig vil jeg understrege, at selv om bestræbelserne på at forbedre den finansielle forståelse er et vigtigt 

supplement til reglerne om forbrugerbeskyttelse, kan de naturligvis aldrig erstatte en solid rammelovgivning om 

forbrugerbeskyttelse. 

Spørgsmål fra Udvalget om Borgernes Rettigheder og Retlige og Indre Anliggender  

9. Deres mission vil være at fortsætte arbejdet med digital finans og med gennemførelsen af den nye pakke om 

bekæmpelse af hvidvask af penge. 

Hvilke skridt agter De at tage for at vurdere udbredelsen af AI-systemer i den finansielle sektor, herunder deres 

overholdelse af de specifikke krav til højrisiko-AI-systemer, der er fastsat i forordningen om kunstig intelligens 

(såsom risikostyringssystemer eller konsekvensanalyser vedrørende grundlæggende rettigheder)? Hvilke 

prioriterede skridt agter De at tage for effektivt at gennemføre det nye fælles regelsæt for bekæmpelse af hvidvask 

af penge, navnlig med hensyn til den finansielle sektor, men også den ikkefinansielle sektor, såvel som nye 

beføjelser, kompetencer og værktøjer til de finansielle efterretningsenheder med henblik på at forebygge, opdage 

og bekæmpe hvidvask af penge og finansiering af terrorisme? 

 

I min opgavebeskrivelse har kommissionsformand Ursula von der Leyen anmodet mig om at fortsætte arbejdet 

vedrørende digital finans og navnlig om at vurdere udbredelsen af kunstig intelligens (AI) i finanssektoren. Hvis 

jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg samarbejde med andre medlemmer af kommissærkollegiet, og med 

støtte fra GD FISMA, de europæiske tilsynsmyndigheder og Europa-Kommissionens nyoprettede AI-kontor, med 

henblik på at nå vores fælles mål. Jeg vil naturligvis også arbejde tæt sammen med Europa-Parlamentet og Rådet. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg bygge videre på det arbejde, der allerede er udført, navnlig de seneste 
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høringer og målrettede outreachaktiviteter, der har til formål at indhente viden fra interessenter om den aktuelle 

markedsudvikling samt potentielle risici og hindringer for udbredelsen af AI i den finansielle sektor. Jeg vil også 

arbejde tæt sammen med tilsynsmyndighederne og AI-kontoret for at sikre overholdelse af de specifikke krav til 

højrisiko-AI-systemer, der er beskrevet i AI-forordningen. Fordi AI i høj grad indebærer muligheder og risici på 

globalt plan, vil jeg, hvis jeg bliver godkendt som kommissær, samarbejde med vores internationale modparter, 

såsom Rådet for Finansiel Stabilitet, Den Finansielle Aktionsgruppe, Baselkomitéen for Banktilsyn og Den 

Internationale Betalingsbank, om at udvikle globalt koordinerede løsninger, der respekterer de europæiske værdier. 

Jeg mener, at det er yderst vigtigt at samarbejde med alle interessenter — det være sig forbrugere, brugere, 

udbydere, udviklere eller tilsynsmyndigheder, og ikke mindst Europa-Parlamentet og Rådet — om at sikre en 

hurtig gennemførelse af de nye regler i henhold til AI-forordningen. I AI-forordningen identificeres 

forbrugerkreditvurderinger og risikovurderinger og prissætning inden for sundheds- og livsforsikring som 

højrisikoanvendelser, og vi er nødt til at lægge særlig vægt på, at anvendelsen af AI i disse sektorer opfylder de 

standarder, der er fastsat i AI-forordningen. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde tæt sammen med den 

ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati med henblik på at vurdere 

udbredelsen af AI i finanssektoren. Hvis der opstår spørgsmål i forbindelse med EU's lovgivning om den 

finansielle sektor med hensyn til, hvordan den finder anvendelse på AI, vil jeg også arbejde tæt sammen med 

tilsynsmyndighederne for at se, hvordan disse spørgsmål bedst kan løses. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg gerne anlægge en proaktiv tilgang til håndteringen af det foranderlige AI-

landskab på finansområdet, idet jeg anerkender behovet for en nuanceret politisk tilgang, der skaber balance 

mellem innovation, udnyttelse af muligheder og fordele i forbindelse hermed og en solid risikostyring, hvad enten 

det er ud fra et perspektiv om finansiel stabilitet eller grundlæggende rettigheder. Ved at samarbejde med 

samlovgiverne og interessenterne og fremme dialogen vil jeg gerne skabe et understøttende økosystem, der gør 

det muligt for både den finansielle sektor og de finansielle tilsynsmyndigheder at udnytte potentialet inden for AI 

og samtidig afbøde de tilknyttede risici.  

Med hensyn til bekæmpelse af hvidvask af penge har den reformpakke, der blev vedtaget under det tidligere 

mandat, potentiale til at skabe reelle ændringer i bekæmpelsen af økonomisk kriminalitet. Men enhver lovgivning 

er kun så god som dens gennemførelse i praksis. Jeg deler fuldt ud målsætningen som fastsat i de politiske 

retningslinjer for denne Kommission om at fokusere på bedre en gennemførelse og håndhævelse af EU-reglerne. 

Jeg mener, at dette bør være vores primære fokus, når det gælder bekæmpelse af hvidvask af penge, hvis vi skal 

gøre denne reform til en realitet og en succes. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg nøje tilpasse mig den 

indstillede kommissær med ansvar for indre anliggender og migration for at sikre konsekvente tilgange til vores 

fælles mål om bekæmpelse af organiseret kriminalitet. Jeg vil også sikre et tæt samarbejde mellem Kommissionen 

og medlemsstaterne om korrekt gennemførelse af det nye hvidvaskdirektiv samt en åben dialog med sektorerne 

for at muliggøre en gnidningsløs indfasning af kravene i de nye forordninger om bekæmpelse af hvidvask af penge. 

Vi har indtil midten af 2027 til at bane vejen for anvendelsen af den nye ramme. Vi har derfor ingen tid at spilde. 

Der var tale om en omfattende reform, og der er vigtige nye elementer, som skal sikres indført på en 

sammenhængende måde. Arbejdet må begynde nu, hvis vi skal levere resultater.  

Arbejdet med gennemførelsesforanstaltningerne og de delegerede foranstaltninger er allerede i gang. De vil 

indeholde en detaljeret beskrivelse af, hvordan enheder i både den finansielle og den ikkefinansielle sektor 

forventes at opfylde vigtige krav. Arbejdet med de fælles værktøjer og metoder til overvågning af disse sektorer 

prioriteres også. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg sikre, at mine tjenestegrene fortsætter med at 

bygge videre på dette momentum gennem et tæt samarbejde med Den Europæiske Banktilsynsmyndighed og de 

nationale myndigheder. Alle tekniske foranstaltninger vil blive sendt i offentlig høring, så erhvervslivet kan 

tilvejebringe viden og komme med forslag. Denne proces vil sikre, at de lovgivningsmæssige krav er 

tilstrækkelige, forholdsmæssige og egnede til formålet. Lige så vigtigt for mig vil være, at Myndigheden for 

Bekæmpelse af Hvidvask af Penge får den rette struktur. 

Med hensyn til finansielle efterretningsenheder (FIU) er arbejdet med at harmonisere, hvordan de finansielle 

efterretningsenheder modtager, behandler og udveksler oplysninger, allerede påbegyndt. Desuden er 

Kommissionen i tæt samarbejde med de finansielle efterretningsenheder i gang med at udvikle en ny version af 

den sikre informationsudvekslingsplatform "FIU.net". Der er sat gang i arbejdet med henblik på at sammenkoble 

de nationale bankkontoregistre. Alle disse arbejdsgange vil i væsentlig grad forbedre de finansielle 

efterretningsenheders evne til hurtigt at udveksle og analysere oplysninger og indberette sager til de 

retshåndhævende myndigheder.  
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Fremadrettet vil jeg, hvis jeg bliver godkendt som kommissær, ikke tøve med at handle beslutsomt. Europa har 

ikke råd til at gentage fortidens fejltagelser, hvor forsinkede eller ukorrekte foranstaltninger, der blev vedtaget eller 

gennemført på nationalt plan, bragte vores kollektive evne til at bekæmpe økonomisk kriminalitet i fare. Jeg agter 

derfor at anvende alle de gennemførelses- og håndhævelsesinstrumenter, som jeg har til rådighed, herunder 

forebyggende foranstaltninger og traktatbrudsprocedurer, for at sikre, at rammen og vores myndigheder opfylder 

de i fællesskab aftalte mål.   

 


